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 : دور المحاسبة الإدارية البيئية في دعم القرارات الاستراتيجية
  دراسة ميدانية على المنشآت الصناعية بالمملكة العربية السعودية

 محمد شرف أحمد الزايدي/ الطالب

 محمد حسن علي مفتي. د.أ/ المشرف
 

دعي   في هدفت هذه الدراسة معرفة أثر تطبيق مدخل المحاسبة الإدارية البيئية  

وتعييرع ع ييف ةيدييية دعيي  القييراراا اتسيييراتيبية نالم ايينا ال يي اعية ال ييع دية  

القراراا اتسيراتبية من خلال تطبيق المحاسبة الإدارية البيئية نالم اينا ال ي اعية 

ن تطبيق مدخل المحاسبة الإدارية البيئيية ونيين   ونعدها ت  ت ضيح العلاقة نيال ع دية

 .عم ية دع  القراراا اتسيراتيبية نالم انا ال  اعية عي ة الدراسة

ت  ت زيي  عيدد  حيث الدراسة الميدانية عملت   ال ظرية وليحقيق هدع الدراسة

أخضيعت مميعايا ل يح ييل   من اتسيباناا ع ف الم انا ال ي اعية ال يع دية( 011)

وقيد ت لي ت الدراسية  ليف عيدد مين ال يياهج مين أهمايا أ  ( SPSS)ام نرنامج ناسيخد

ممييي  الم ايينا محييل الدراسيية تطبييق مييدخل المحاسييبة الإدارييية البيئييية ل يييح   فيي  

ع يد  -سي ا  ماليية أو ريير ماليية-الي اليف البيئية  وتسيخدام المع  ماا الي  ت فرهيا 

ن  نايا قيراراا مامية ل ي ية الميدل تيع يق  اتخاذ القراراا اتسيراتيبية  والي  تي  

نم يقبل الم اأة ة يل  ةميا تي يف نقيدرتاا ع يف الييأثير ع يف القيراراا اةقيل أهميية 

 .م اا  مثل القراراا الياغي ية  والإدارية ق يرة ومي سطة المدل

  



 

Abstract 

The role of environmental management accounting  

in supporting strategic decisions 
Field Study on Industrial Establishments in Saudi Arabia 

Mohammed sharaf alzaidi 

 This study aimed to identify the impact of the application of the 

environmental management accounting on supporting the strategical 

decisions in Saudi industrial facilities. In addition to realize how to 

support strategical decisions through the application of the environmental 

management accounting in Saudi industrial facilities as well. After that, it 

has been clarified the relationship between the application of the of the 

environmental management accounting and the process of supporting the 

strategical decisions in Saudi industrial facilities (study sample) . 

In order to achieve the purpose of the theoretical study, a field 

study has been done. In which a questionnaire was distributed to 100 

Saudi industrial facilities. All of which have been analyzed by using 

(SPSS) program. The study reaches to number of findings. Most 

importantly is that all facilities, which have been studied, apply the 

environmental management accounting to control the environmental 

costs. They also apply it to use the information, whether financial or non-

financial, that the facilities itself provides when making strategical 

decisions, which are characterized as important and long term decisions 

that related to the future of the facility as a whole. Also, those important 

decisions can be described by their ability to affect the less important 

ones as the short or average term operational and administrative 

decisions. 
 

 


